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09:44, 11.5.2009, Veronika Rodriguez, Lenka Smyčková

Praha - Stojí v žádaných lokalitách v centru města. Mají hodnotu stovek milionů korun. A zanedlouho budou
pravděpodobně nevyužité a prázdné.
Řeč je o historických budovách v centru Brna, Plzně, Hradce Králové a Prahy.
Doposud sloužily fakultním nemocnicím, podle lékařů už ale potřebují opravit. "Tomu, aby se v nich provozovala medicína
jednadvacátého století, už totiž nevyhovují," shodují se.
Vláda se proto rozhodla nemocnicím postavit areály nové. A staré budovy uvolnit.
Na to, kolik peněz půjde na výstavbu nových center, už jsou přesné projekty a plány. Pokud jde ale o osud starých domů,
nikdo nic neví. Mlčí vládní materiál, ministerští úředníci i vedení nemocnic. Jde přitom o hodnotný státní majetek.
13,5 hektaru v centru Prahy
Už na začátku minulého týdne vzbudil rozruch plán ministerstva zdravotnictví přestěhovat pražskou Všeobecnou fakultní
nemocnici.
V dokumentu, který schválila vláda, stojí, že opravit stávající budovy na pražském Karlově náměstí je neúčelné. "Je
třeba řešit soudobé požadavky novou výstavbou," uvádí materiál, který má deník Aktuálně.cz k dispozici.
Podle ministerstva je třeba hledat místo v jiných nemocnicích, nebo postavit nový areál v jiné lokalitě na kraji Prahy.
O tom, co by se mělo dít s budovami na Karlově náměstí, už dokument nemluví. Přestože jde o hodnotné budovy na
ploše 13,5 hektaru v centru města. A jeho tržní hodnota může dosáhnout až 30 miliard korun.
Proti projektu za 6,5 miliardy korun se proto okamžitě postavil pražský magistrát i Karlova univerzita. Návrh zpochybnila
i nově nastupující ministryně Dana Jurásková, která shodou okolností Všeobecnou fakultní nemocnici řídí.
"Nikdo neví, kam ji chcete stěhovat, za jaké peníze, nikdo nic náležitě neprojednal s městem, fakultou, zaměstnanci."
napsal v otevřeném dopise končící ministryni Daniele Filipiové pražský primátor Pavel Bém. Schválit takový plán těsně
před jmenováním nové vlády je podle něj zcela neprozíravým krokem.
Ministerstvo proto záhy plán popřelo. "Všechno jsou to jen záměry. Teprve se zpracovává studie, na základě které se
rozhodne, jestli se areál zrekonstruuje a na co se využije," mírnila ve čtvrtek reakce ministryně v demisi.
Pozemky pod Špilberkem
Vládní materiál ale nehovoří jen o Praze.
Počítá také se stěhováním brněnské porodnice. Ta by se měla přesunout z historické budovy v Obilním trhu pod hradem
Špilberk do nového areálu fakultní nemocnice v Bohunicích. Akce by měla trvat zhruba tři roky a stát by měla přijít na
1,2 miliardy korun.
Čtěte dále:
•   Dokument: Co vláda schválila v případu VFN

Areál na Obilním trhu pak bude podle ředitele nemocnice Romana Krause na prodej. Nemůže ho prodávat sama
nemocnice, ale stát prostřednictvím Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových. Nejprve dostanou bezúplatnou
nabídku organizační složky státu. Pokud neprojeví zájem, vypíše se tendr na prodej.
Stát by za budovy mohl utržit kolem 700 milionů korun. Alespoň takovou cenu před rokem odhadl znalec. "Ty peníze pak
ovšem nepůjdou zpátky k nám do nemocnice. O tom, co s nimi bude, rozhodne ministerstvo financí," vysvětlil Kraus.
Moderní pavilony
Pod novou střechou by měla působit také některá oddělení fakultních nemocnic v Plzni a Hradci Králové.
V Plzni se budou stěhovat chirurgické obory, a to z původního pracoviště na Borech do vzdálenějšího Lochotína. Stát
by to mělo kolem dvou miliard.
V Hradci Králové zase bude stát nová neurologická klinika. Přesune se ze staré budovy nedaleko hlavního náměstí do
areálu fakultní nemocnice na Moravském předměstí. Modernizace vyjde na 231 milionů.
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Ředitelé: Chceme si budovy nechat
"Že vláda něco schválila, to jsem ani nevěděl. Pokud je to ale tak, akci vítáme. O něco podobného už se snažíme asi
pět let, ale stále jsme neměli jasno," řekl ředitel královéhradecké nemocnice Leoš Heger.
Několik budov už podle něj nemocnice zrekonstruovala, tohle je poslední její rest. Na otázku, co bude se starou budovou
z roku 1929, odpovídá: "Měla by ji čekat přestavba."
Na nový pavilon se těší i v Plzni. "Plánujeme tam soustředit všechny hlavní chirurgické obory. Doposud sídlily na Borech
a to je organizační problém. Lékaři musí přejíždět na konzilia na Lochotín," vyjádřila se mluvčí plzeňské nemocnice
Renata Jenšíková. Současně se podle ní prohloubí spolupráce jednotlivých oborů.
Původní areál by si chtěla nemocnice ponechat. Měl by sloužit pacientům, kteří potřebují dlouhodobou péči.
Co bude? Jisté není nic
Jestli ale dojde i tyto plány, není vůbec jisté.
"Pokud jde o využití starých budov, nic k tomu nevím. Teď je podstatné to, jak se naloží s 1,5 miliardou z privatizace.
Zbytek je stále ve fázi záměrů a odhadů. Konkrétní věci se teprve budou projednávat," nechtěla nic prozradit Filipiová.


